
Context: Hoe verhoudt het loonbod zich tot 
het verleden van de laatste jaren bij KLM ?



Hoe verhoudt het loonbod zich tot de 
ontwikkelingen in NL:

Gemiddelde op 12-maandsbasis in NL is dit jaar 2,75%. KLM biedt 2% (6% in 3 jaar). Om een cao voor drie jaar
marktconform te maken  zou KLM dus niet 6% maar 3 x 2,75% = 8,25% moeten bieden in totaal



Hoe verhoudt het loonbod zich tot de 
bedrijfseconomische situatie van KLM ? 

Winst eerste half jaar was vergelijkbaar met 2016, toen winst uitkwam op 681 miljoen Euro. In dat jaar
werd er echter veel minder geïnvesteerd dan nu (1,3 miljard is de ambitie voor 2019). 



Maar de olieprijs dan ?

Die ontwikkelt zich voor KLM behoorlijk gunstig en dan gaan we gelukkig ook nog zuiniger vliegen !



Wat waren de belangrijkste voorstellen van 
CNV en wat was de reactie van KLM (1)

Reactie KLM: 2% op jaarbasis, cao voor 3 jaar, 1e jaar 3%, tweede jaar 2%, derde jaar 1%.
Er kan evt. nog een procent bijkomen (die ook voor inhoudelijke onderwerpen gebruikt kan worden
als wij bereid zijn de winstdelingsregeling te versoberen (maar dat is dus geen extra loonruimte want
betaal je uit eigen zak).



Wat waren de belangrijkste voorstellen van 
CNV en wat was de reactie van KLM (2)

Reactie andere bonden (met uitzondering van FNV en met name de reactie van VKP en Unie): Niet bespreekbaar voor ons.
In feite hebben zij een vetorecht, tenzij KLM alleen met FNV en CNV een grond-cao afsluit.
Maar dan nog kunnen we alleen het deel van de winstdeling dat bedoeld is voor de grondmedewerkers
aanpassen.  De vliegers en cabine kunnen de WDR over een percentage van het salaris houden 
i.p.v. voor iedereen hetzelfde maken omdat ze een eigen cao hebben die ze vooralsnog niet wensen aan te passen.



Wat waren de belangrijkste voorstellen van 
CNV en wat was de reactie van KLM (3)



Wat is er verder wel toegewezen aan de bonden 
(qua structurele, voor KLM “loonruimte” kostende 
maatregelen, experimenten even achterwege 
gelaten):
• Enige verbeteringen mbt faciliteiten Frequente dienstreizigers (bvb indexatie van maximale hoteltarief)
• Wederom indexatie van de Part 66-regeling met de cao-verhoging
• Eerder ingaan overwerkvergoeding maar wel in ruil voor:





KLM heeft nog wel twee 
versoberingsvoorstellen gedaan:
• 1) Afschaffen bijlage 15 (ontslagregeling in cao) en na 6 maanden 

bemiddeling bij boventalligheid ontslag met de voor KLM veel 
goedkopere kale transitievergoeding. Transitiecentrum eindigt 
automatisch voor medewerkers na deze bemiddelingsperiode (nu is 
er geen vooraf bepaalde einddatum aan bemiddeling) :  



KLM heeft echter nog wel twee 
versoberingsvoorstellen gedaan:
• 2) Afschaffen van een EVD-dag:

KLM heeft deze voorstellen ook in het verhoogde loonbod niet van tafel gehaald.



En is dit dan een substantiële stap ?

Brief bonden aan KLM op 11-7-2019:

De dikke van Dale:



Is dit substantieel ?

• De stap is niet substantieel. Het bod is nog altijd verre van marktconform en op 
inhoudelijke loonruimte (inhoud) is niet meer ruimte geboden. Het is een 
“muizenstapje” en biedt eigenlijk onvoldoende basis om echt vertrouwen te 
hebben op een akkoord waar onze leden tevreden over zijn. Het gat tussen onze 
voorstellenbrief (4%) en het bod van KLM (2%) na vele maanden onderhandelen 
is huizenhoog. FNV Grond heeft op die basis ervoor gekozen om actie te gaan 
voeren.

Echter:

• Veel bonden willen graag aan tafel (Unie, VKP, NVLT, VNV, VNC, FNV Cabine) en 
samen sta je sterk .

• Wij weten dat CNV’ers vaak (terecht!) hechten aan gezond overleg en acties als 
een laatste redmiddel zien



Wat gaat CNV nu doen

• Wij geven KLM een week de tijd om alsnog tot een akkoord te komen op 
basis van 4 piketpalen.

• a) Marktconformiteit: Een structurele loonstijging die op 12-maandsbasis 
behoort tot de bovenkant en niet de onderkant van wat er dit jaar 
gebruikelijk is in Nederland. 

• b) Koopkrachtbestendigheid: Harde afspraken over additionele 
inflatiecorrectie mocht de afgesproken structurele loonstijging lager 
uitvallen dan de inflatie. De tijd van interen op structurele koopkracht en 
hopen op een goede winstdelingsregeling is wat ons betreft voorbij. 

• c) Geen schrappen bijlage 15: Verlenging van het transitiecentrum en geen 
afschaffen van bijlage 15. 

• d) Geen schrappen ADV-dag: Voorstel om extra ADV-dag in te leveren is 
onbespreekbaar.



En zo niet ?

Dan hebben leden ingestemd om ook acties onder de CNV-vlag te laten
plaatsvinden: Actiecommitee is opgericht.

Maar laten we deze week volop gaan voor een oplossing aan tafel ! We 
moeten samen verder om ook van KLM’s tweede eeuw een succes te
maken !


